
PROTOKÓŁ NR 22/08 
 POSIEDZENIA KOMISJI BUD śETU I FINANSÓW 

SEJMIKU WOJEWÓDZTWA ŚWIĘTOKRZYSKIEGO 
W DNIU 12 GRUDNIA 2008 ROKU  

 
Obrady Komisji prowadził Przewodnicz ący Komisji – Wojciech Borz ęcki. 
 
W posiedzeniu uczestniczyło 6 członków Komisji oraz goście zgodnie z załączonymi 
listami obecności (załącznik nr 1 i 2 do protokołu).  
 
Posiedzenie rozpoczęło się o godz. 9:00. 
 
Przewodnicz ący obrad  - przedstawił projekt porządku posiedzenia:  
 
1) Zaopiniowanie projektów uchwał na XXI sesje Sejmiku w sprawach: 

a) zmiany uchwały nr XII/214/08 Sejmiku województwa Świętokrzyskiego 
z dnia 4 lutego 2008 roku w sprawie uchwalenia budŜetu województwa 
na 2008 rok (dwa projekty), 

b) zmian w budŜecie województwa na 2008 rok, 
c) udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu terytorialnego 

województwa świętokrzyskiego w ramach programu budowy kompleksów 
sportowych pn. „Moje boisko – Orlik 2012” (wraz z przyjęciem informacji na 
temat realizacji ww. Programu w 2008 roku), 

d) nabycia od osób fizycznych nieruchomości przeznaczonych pod budowę 
zbiornika wodnego Wierna Rzeka na rzece Łososinie. 

2) Informacja departamentów Urzędu Marszałkowskiego o: 
     - przyczynach nieadekwatnego do upływu czasu – stopnia realizacji wydatków 

w I półroczu 2008 roku, 
     - rzeczywistym stanie zaangaŜowania środków budŜetu województwa na koniec 

III kwartału        w stosunku do stopnia zaawansowania realizowanych zadań.   
3) Informacja z realizacji inwestycji Świętokrzyskiego Zarządu Dróg Wojewódzkich 

w Kielcach i stopnia ich zaawansowania, dotycząca zadań z Programów: „Rozwój 
Polski Wschodniej” i „Regionalny Program Operacyjny”.  

4) Informacja nt. stanu realizacji Kontraktu Wojewódzkiego dla Województwa 
Świętokrzyskiego na lata 2007 – 2008 w roku 2008. 

5) Informacja nt. stanu realizacji Regionalnego Programu Operacyjnego 
Województwa Świętokrzyskiego na lata 2007-2013. 

6) Sprawy róŜne.  
 
Zapytał członków Komisji o uwagi do ww. porządku.  
 
Uwag do porządku nie zgłoszono.  
 
Komisja jednomyślnie przyjęła ww. porządek posiedzenia.  
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Ad. 1. a i b) 
Członkowie Komisji otrzymali 18 projektów uchwał Sejmiku dotyczących: 
- zmiany uchwały budŜetowej na 2008 rok (2) 
- zmiany budŜetu województwa na 2008 rok (16) 
 
Ww. projekty stanowią załączniki do akt XXI sesji Sejmiku.  
 
Pan Zdzisław Wojciechowski – Skarbnik Województwa Świętokrzyskiego  
przedstawił projekty uchwał w poniŜszej kolejności: 
 
-  projekt uchwały Sejmiku w sprawie zmiany uchwały Nr XII/214/08 Sejmiku 
Województwa Świętokrzyskiego z dnia 4 lutego 2008r., w sprawie uchwalenia 
budŜetu województwa na 2008 rok. 
Zmiany polegają na ustaleniu: 
- planu przychodów funduszy celowych w kwocie 4.730.000 zł.,   
- planu wydatków funduszy celowych w kwocie 4.980.566 zł.  
- planu Funduszu Gospodarki Zasobem Geodezyjnym i Kartograficznym: po stronie 
przychodów w kwocie 1.710.000 zł., oraz po stronie wydatków w kwocie                                         
1.486.000 zł.  
  
- projekt uchwały Sejmiku w sprawie zmiany uchwały Nr XII/214/08  Sejmiku 
Województwa Świętokrzyskiego z dnia 4 lutego 2008r., w sprawie uchwalenia 
budŜetu województwa na 2008 rok.  
Zmiany polegają na ustaleniu: 
- planu przychodów funduszy celowych w kwocie 5.640.000 zł., 
- planu wydatków funduszy celowych w kwocie 5.970.566 zł.,     
- planu Funduszu Ochrony Gruntów Rolnych po stronie przychodów w kwocie 
3.930.000 zł., oraz po stronie wydatków w kwocie 4.484.566 zł. 
 
- projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2008 rok, dotyczący 
zmian w planie wydatków, polegających na przesunięciu między paragrafami 
w ramach działu 852 – Pomoc Społeczna na kwotę 3.000 zł., z przeznaczeniem na 
pokrycie wynagrodzeń osobowych wraz z pochodnymi pracowników realizujących 
zadanie p.n. koordynacja systemów zabezpieczenia społecznego w zakresie 
świadczeń rodzinnych. 
 
- projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2008 rok, 
polegających na zwiększeniu planu dochodów i wydatków budŜetu w dziale 801 – 
Oświata i wychowanie  o kwotę 86.194 zł., pochodzącą z dochodów uzyskiwanych 
przez Świętokrzyskie Centrum Doskonalenia  Nauczycieli w Kielcach, 
z przeznaczeniem na bieŜące funkcjonowanie Świętokrzyskiego Centrum 
Doskonalenia Nauczycieli w Kielcach 
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- projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2008 rok, 
polegających na zwiększeniu planu dochodów i wydatków w dziale 801 – Oświata 
i wychowanie o kwotę 14.025 zł., pochodzącą ze środków otrzymanych z Centrum 
Metodycznego Pomocy Psychologiczno-Pedagogicznej z siedzibą w Warszawie 
z przeznaczeniem dla Świętokrzyskiego Centrum Doskonalenia Nauczycieli 
w Kielcach, na realizację zadania „Uspołecznienie szkoły poprzez współpracę 
z rodzicami i środowiskiem lokalnym, aktywizację uczniów i liderów - szkolenia dla 
nauczycieli” w ramach rządowego programu „Szkoła bezpieczna i przyjazna”. 
 
- projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2008 rok , 
polegających na zwiększeniu planu dochodów i wydatków w dziale 801 – Oświata 
i wychowanie o kwotę 14.025 zł., pochodzącą ze środków otrzymanych z Centrum 
Metodycznego Pomocy Psychologiczno-Pedagogicznej z siedzibą w Warszawie 
z przeznaczeniem dla Świętokrzyskiego Centrum Doskonalenia Nauczycieli 
w Kielcach, na realizację zadania „Uspołecznienie szkoły poprzez współpracę 
z rodzicami i środowiskiem lokalnym, aktywizację uczniów i liderów - szkolenia dla 
nauczycieli” w ramach rządowego programu „Szkoła bezpieczna i przyjazna”. 
 
- projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2008 rok, 
polegających na zwiększeniu planu dochodów i wydatków w dziale 900 – 
Gospodarka komunalna i ochrona środowiska o kwotę 182.237,50 zł., pochodzącą 
z dotacji otrzymanej z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Kielcach, na finansowanie lub dofinansowanie kosztów realizacji inwestycji 
i zakupów inwestycyjnych jednostek sektora finansów publicznych, 
z przeznaczeniem na dofinansowanie zadania pn.: ”Dostawa i wdroŜenie systemu 
informatycznego do obsługi opłat za korzystanie ze środowiska”. 
 
- projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2008 rok, dotyczący 
zmian w planie wydatków, polegających na przesunięciu między paragrafami 
w ramach działu  750 – Administracja publiczna i rozdziału  75011 – Urzędy 
wojewódzkie  na kwotę 22.627 zł ., z  przeznaczeniem na koszty wynagrodzenia 
pracowników realizujących zadania z zakresu administracji rządowej.  
 
- projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2008 rok, dotyczący 
zmian w planie wydatków,  polegających na przesunięciu między paragrafami 
w ramach działu 150 – Przetwórstwo przemysłowe i rozdziału 15013 – Rozwój kadr 
nowoczesnej gospodarki i przedsiębiorczości  na kwotę 14.000,00 zł.,  
z przeznaczeniem na pokrycie kosztów wynagrodzeń osób zatrudnionych do obsługi 
księgowej projektu w ramach Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki 2007 – 2013, 
Priorytet VIII Regionalne kadry gospodarki, Działanie 8.2 Transfer wiedzy, 
Poddziałanie 8.2.2 Regionalne strategie innowacji.   
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- projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2008 rok, 
polegających na zwiększeniu planu dochodów i wydatków w dziale 801 – Oświata 
i wychowanie o kwotę 45.099,60 zł., pochodzącą z Fundacji Rozwoju Systemu 
Edukacji – Narodowej Agencji Programu „Uczenie się przez całe Ŝycie”, 
z przeznaczeniem na realizację projektu „Leonardo da Vinci”, działanie 
„Individualized Learning Pathways” w ramach programu „Uczenie się przez całe 
Ŝycie”, którego bezpośrednim beneficjentem jest Świętokrzyskie Centrum 
Doskonalenia Nauczycieli w Kielcach.    
 
- projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2008 rok, 
polegających na zwiększeniu planu dochodów i wydatków w dziale 801 – Oświata 
i wychowanie o kwotę  83.907 zł., pochodzącą z dochodów uzyskiwanych przez 
Świętokrzyskie Centrum Doskonalenia  Nauczycieli w Kielcach, z przeznaczeniem na 
bieŜące funkcjonowanie Świętokrzyskiego Centrum Doskonalenia Nauczycieli 
w Kielcach.  
 
- projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2008 rok, 
polegających na zwiększeniu planu wydatków w dziale 921 – Kultura i ochrona 
dziedzictwa narodowego o kwotę 100.000 zł, z przeznaczeniem na wykonanie 
remontu pomieszczeń w WDK w Kielcach oraz na pokrycie kosztów organizacji 
imprez związanych z obchodami 90 – tej rocznicy odzyskania niepodległości oraz 
pokryciu zwiększonej kwoty wydatków z  przychodów pochodzących z wolnych 
środków z lat ubiegłych.   
 
 - projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2008 rok, 
polegających na zwiększeniu planu dochodów i wydatków w dziale 750 – 
Administracja publiczna, rozdziale 75018 – Urzędy marszałkowskie o kwotę 
485.000 zł., stanowiącą środki dotacji rozwojowej  dla Instytucji Pośredniczącej na 
funkcjonowanie Regionalnych Ośrodków Europejskiego Funduszu Społecznego 
w ramach Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki z przeznaczeniem na realizację 
Działania 10.1 w ramach Priorytetu X. Pomoc Techniczna (ŚBRR).          
 
- projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2008 rok, 
polegających na zwiększeniu planu dochodów i wydatków w dziale 801 – Oświata 
i wychowanie, rozdziale 80146 – Dokształcanie i doskonalenie nauczycieli                                                                                     
o kwotę 1.000.000 zł.,  stanowiącą środki otrzymane z  Kuratorium Oświaty 
w Kielcach, z przeznaczeniem dla Świętokrzyskiego Centrum Doskonalenia 
Nauczycieli w Kielcach na organizację kursu doskonalącego w ramach projektu 
KPRM Komputer dla ucznia „Szkolenie w zakresie doskonalenia warsztatu pracy  
nauczycieli w zakresie rozwoju kompetencji kluczowych”.  
 
- projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2008 rok, 
polegających na zwiększeniu planu dochodów w dziale 150 – Przetwórstwo 
przemysłowe o łączną kwotę 127.490 zł., stanowiącą środki pochodzące ze zwrotu 
niewykorzystanych dotacji przez beneficjenta, dotyczące Działania 3.4 
„Mikroprzedsiębiorstwa” w ramach Priorytetu III Rozwój lokalny, Zintegrowanego 
Programu Operacyjnego Rozwoju Regionalnego (powyŜsze środki przeznaczone  
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zostaną na zwrot wykorzystanych niezgodnie z przeznaczeniem przez beneficjenta 
dotacji celowych i środków pochodzących z budŜetu Unii Europejskiej).  
 
- projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2008 rok, 
polegających na zwiększeniu planu dochodów budŜetu województwa na 2008 rok 
o kwotę 1.309.131,54 zł., stanowiącą środki z budŜetu Unii Europejskiej na zwrot 
poŜyczki na prefinansowanie Działań w ramach Zintegrowanego Programu 
Operacyjnego Rozwoju Regionalnego, z przeznaczeniem na realizację Priorytetu II: 
Działanie 2.5  „Promocja przedsiębiorczości,  Działanie 2.6 „Regionalne Strategie 
Innowacyjne i transfer wiedzy, Działanie 2.1 „Rozwój umiejętności powiązany 
z potrzebami regionalnego rynku pracy i moŜliwości kształcenia ustawicznego 
w regionie”, Działanie 2.3 „Reorientacja zawodowa osób odchodzących z rolnictwa”, 
Działanie 2.2 „ Wyrównywanie szans edukacyjnych  poprzez programy stypendialne”, 
typ I Wspieranie rozwoju edukacyjnego młodzieŜy wiejskiej. 
 
- projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie województwa na 2008 rok, 
polegających na zwiększeniu plan dochodów i wydatków w dziale 801 – Oświata 
i wychowanie o kwotę 20.821,60 zł., stanowiącą środki otrzymane z  Kuratorium 
Oświaty w Kiecach, z przeznaczeniem dla Świętokrzyskiego Centrum Doskonalenia 
Nauczycieli w Kielcach na: realizację kursu doskonalącego – „Grafika komputerowa 
i technologia www pracy nauczyciela”, realizację szkolenia rady pedagogicznej – 
„Prawa człowieka w realizacji podstaw programowych na róŜnych etapach 
kształcenia dla nauczycieli szkół i placówek z województwa Świętokrzyskiego”, 
realizację kursu doskonalącego – „Fundusze europejskie szansą rozwoju 
szkoły/placówki. Jak przygotować i zrealizować dobry projekt?” dla nauczycieli szkół 
i placówek z województwa świętokrzyskiego.  
 
- projekt uchwały w sprawie  wydatków budŜetu województwa, które w 2008 roku nie 
wygasają z upływem roku budŜetowego. 
 
Przewodnicz ący Komisji  – otworzył dyskusję.  
 
Radny Józef Grabowski  – zadał pytania:  
- czy z terenowego Funduszu Ochrony Gruntów rolnych mogą korzystać nie tylko 
gminy, ale równieŜ starostwa, które mają w swoim zarządzie drogi dojazdowe do pól 
i drogi gruntowe? 
- dlaczego w obu funduszach: FOGR i FGZGiK są planowane deficyty? 
- jaka była pierwotna kwota przeznaczona na remont Wojewódzkiego Domu Kultury 
i dlaczego podwyŜsza się ją obecnie o 150 tys. zł? 
 
Skarbnik Województwa   - udzielił odpowiedzi na drugie pytanie. Poinformował, Ŝe 
nie ma planowanych deficytów omawianych funduszach celowych. W uchwale 
budŜetowej muszą być odzwierciedlone przychody i rozchody. W zapisie uchwały 
zmieniającej, nie pokazuje się całości środków na początku roku, tylko zmiany. 
RóŜnica pomiędzy dochodami i wydatkami to inaczej stan środków na początek lub 
koniec roku. 
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Pan Jacek Kowalczyk – dyrektor Departamentu Promocj i, Edukacji, Kultury, 
Sportu i Turystyki  – wyjaśnił, Ŝe wzrost wydatków na remont Wojewódzkiego Domu 
Kultury wynika z podwyŜszonych kosztów modernizacji łazienek i przystosowania 
jednej z nich do potrzeb osób niepełnosprawnych. Stan techniczny tych pomieszczeń 
był fatalny. Znaczna część z nich nie była remontowana od 60 – 70 lat. Łączny koszt 
remontu wszystkich instalacji i pomieszczeń wzrósł o około 100.000 zł. Zasadniczy 
cięŜar ponosi sam WDK. BudŜet województwa udziela tylko dofinansowania. 
 
Pan Jan Lis – Zast ępca Dyrektora Departamentu Rozwoju Obszarów Wiejski ch 
i Środowiska  – wyjaśnił, Ŝe powiaty nie mogą korzystać z FOGR, poniewaŜ jest on 
przeznaczany tylko na modernizacje dróg lokalnych. Wyjaśnił, Ŝe  Marszałek 
Województwa występował do Ministerstwa z zapytaniem o taką moŜliwość i uzyskał 
odpowiedź odmowną. 
 
Przewodnicz ący Komisji  – poddał pod łączne głosowanie wyraŜenie pozytywnych 
opinii do przedstawionych przez Pana Skarbnika projektów uchwał.   
 
Stwierdził, Ŝe w jednomyślnym głosowaniu Komisja przyjęła opinie pozytywne.  
 
Opinie Komisji stanowią załączniki nr  3-20 do protokołu. 
 
 

Ad. 1d)  
Członkowie Komisji otrzymali projekt uchwały Sejmiku w sprawie nabycia od osób 
fizycznych nieruchomości przeznaczonych pod budowę zbiornika wodnego Wierna 
Rzeka na rzece Łososinie (załącznik do akt XXI sesji Sejmiku). 
 
Projekt uchwały przedstawił Pan Janusz Kubiakowski – dyrektor 
Świętokrzyskiego Zarz ądu Melioracji i Urz ądzeń Wodnych.  
 
Radni nie zgłosili pytań i uwag do przedstawionego dokumentu. 
 
Przewodnicz ący Komisji  – poddał pod głosowanie wyraŜenie pozytywnej opinii do 
ww. projektu uchwały.   
 
Stwierdził, Ŝe w jednomyślnym głosowaniu Komisja przyjęła opinię pozytywną.  
 
Opinia Komisji stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 
 
 

Ad. 1c) 
Członkowie Komisji otrzymali projekt uchwały Sejmiku w sprawie  udzielenia pomocy 
finansowej jednostkom samorządu terytorialnego województwa świętokrzyskiego 
w ramach programu budowy kompleksów sportowych pn. „Moje boisko – Orlik 2012” 
(załącznik do akt XXI sesji Sejmiku). 
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Projekt uchwały przedstawił Dyrektor Jacek Kowalczyk.   
Wyjaśnił, Ŝe zwiększenie zakresu dofinansowania  z 242 tys. do 315 tys. wynika 
z rezygnacji części gmin z realizacji tych inwestycji przy wsparciu programu Orlik.  
Przedstawił okoliczności rezygnacji gminy Piekoszów, której władze, mimo wcześniej 
złoŜonych deklaracji, nie stawiły się na podpisanie ostatecznej umowy z Wojewodą 
Świętokrzyskim.  
 
Radni nie zgłosili pytań i uwag do przedstawionego dokumentu. 
 
Przewodnicz ący Komisji  – poddał pod głosowanie wyraŜenie pozytywnej opinii do 
ww. projektu uchwały.   
 
Stwierdził, Ŝe w jednomyślnym głosowaniu Komisja przyjęła opinię pozytywną.  
 
Opinia Komisji stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 
 
 

Ad. 2 i 3. 
Członkowie Komisji otrzymali materiały z departamentów Urzędu Marszałkowskiego 
i wojewódzkich jednostek organizacyjnych obrazujące:   

• przyczyny nieadekwatnego do upływu czasu – stopnia realizacji wydatków 
w I półroczu 2008 roku, 

• rzeczywisty stan zaangaŜowania środków budŜetu województwa na koniec III 
kwartału w stosunku do stopnia zaawansowania realizowanych zadań.   

• realizację inwestycji Świętokrzyskiego Zarządu Dróg Wojewódzkich 
w Kielcach i stopnia ich zaawansowania, dotycząca zadań z Programów: 
„Rozwój Polski Wschodniej” i „Regionalny Program Operacyjny”.  

 
Dokumenty stanowią załączniki od  23 do 36 do protokołu. 
 
Prezentując powyŜsze materiały w kolejności głos zabrali: 
 
Pan Wojciech śelezik – Zast ępca Dyrektora Departamentu Zdrowia i Polityki 
Społecznej  – który przedstawił przebieg wydatkowania środków na inwestycje 
prowadzone przez wojewódzkie jednostki ochrony zdrowia. Brak terminowego 
wydatkowania środków w I półroczu wynikał z procesu przetargowego, którego 
uczestnicy zgłaszali odwołania i przetargi były uniewaŜniane. Pokreślił, Ŝe na dzień 
dzisiejszy nie ma zagroŜenia, Ŝe środki te nie zostaną wykonane. Wątpliwa kwota 
6 mln zł. planowana jest do uznania za środki niewygasające na podstawie jednego 
z dyskutowanych dziś na Komisji projektów uchwał budŜetowych. 
 
Pan Jacek Kowalczyk – Dyrektor Departamentu Promocj i, Edukacji, Kultury, 
Sportu i Turystyk i -  stwierdził, Ŝe przy łącznym budŜecie departamentu 
oscylującym koło 40 mln zł., moŜliwe niewykonanie będzie wynosić kilkanaście 
tysięcy. Podstawowe wydatki inwestycyjne związane były z: 
- zmianą systemu ogrzewania Policealnej Szkoły Medycznej w Morawicy, 
- projektowaną modernizacją Centrum Szkoleniowego w Wólce Milanowskiej,  
- budową Europejskiego Centrum Bajki w Pacanowie. 
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Pozostałe znaczne wydatki zostały juŜ zrealizowane, w tym m.in.na:  
-  zakup instrumentów dla Filharmonii Świętokrzyskiej,   
-  wyburzenie wiat na działce sprzedanej Telewizji Polskiej,  
- remont dworku Laszczyków. 
 
Pan Roman Dziedzic – Dyrektor Departamentu Geodezji , Kartografii 
i Planowania Przestrzennego  – wyjaśnił, Ŝe departament realizuje znikomą część 
budŜetu województwa. Najbardziej znaczącą kwotą – 400.000 zł, która nie zostanie 
prawdopodobnie wykonana są wydatki na wykup gruntów pod modernizację lotniska 
w Masłowie. Gmina nie posiada aktualnego planu przestrzennego 
zagospodarowania a uzyskanie decyzji w sprawie lokalizacji inwestycji celu 
publicznego jest długotrwałe.  
 
Radny Janusz Koza  – stwierdził, Ŝe w przypadku tego zadania jest to kolejny rok 
i kolejny budŜet, gdzie zapisane jest to zadanie i nie zostaje zrealizowane. To, Ŝe 
gmina nie ma planu, a bez decyzji lokalizacyjnej nie moŜna dokonać podziału 
gruntów wszyscy wiedzieli. Stwierdził, Ŝe będzie się mijało z celem zapisanie tego 
zdania równieŜ na 2009 rok. 
Powinny natomiast znaleźć się pieniądze na infrastrukturę wokół obiektu – budowa 
oświetlenia, urządzeń nawigacyjnych. Tą część moŜna wykonywać bez planu 
zagospodarowania przestrzennego. 
Przypomniał, Ŝe na sesji Sejmiku w maju br. w Busku – Zdroju Sejmik nie przyjął 
wniosku o przekazanie tych pieniędzy na współpracę z Winnicą i pomoc Polakom 
tam mieszkającym.  
 
Pani Aleksandra Wo źniak – Kierownik Oddziału Zarz ądzania Regionalnym 
Programem Operacyjnym  – poinformowała, Ŝe Program Operacyjny został przyjęty 
dopiero w grudniu. Negocjacje trwały do 21 grudnia 2007 roku. Zgodnie 
z procedurami pomiędzy podpisaniem umowy a pierwszymi wydatkami trzeba 
przygotować  duŜo dokumentów wdroŜeniowych, które gwarantują właściwe 
wydatkowanie środków. Pół roku to zbyt krótki czas na te działania. W I półroczu 
udało się powołać Komitet Monitorujący, który celem było zatwierdzenie kryteriów 
wyboru projektów.  
Na dzień dzisiejszy jesteśmy pierwszym województwem, które dokonało certyfikacji 
wydatków i pierwsze poświadczenie trafi juŜ do Komisji Europejskiej.  
Wydatkowanie środków było jednak niemoŜliwe z powodu braku rozporządzeń 
Ministra Rozwoju Regionalnego dotyczących pomocy publicznej 
  
 
Pan Andrzej Sztokfisz – Pełnomocnik Zarz ądu ds. Informatyzacji Województwa  
– wyjaśnił, Ŝe niewykorzystane środki w par. 60-68 pochodziły z poŜyczki na 
prefinansowanie na całą wartość umowy tj. ponad 10 mln zł. Oszczędności 
przetargowe spowodowały zmniejszenie kosztów o ponad 1 mln zł. Umowy 
poŜyczkowej nie dało się jednak juŜ zmienić.  
Kolejna kwota to 852 tys. zł. która wynika z nierozliczenia na dzień dzisiejszy 
projektu, który trzymał dodatkowe środki w wys. 10% z dotacji celowej budŜetu 
państwa. 
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Radny Józef Grabowski –  w nawiązaniu do wypowiedzi Pani Woźniak stwierdził, Ŝe 
de facto zmieniające się wciąŜ przepisy utrudniają celowe i oszczędne dysponowanie 
środkami publicznymi. 
Druga sprawa to decyzje środowiskowe, które zatrzymały na dzień dzisiejszy 
wszystkie inwestycje.  
 
Przewodnicz ący Komisji  – wyraził pogląd, Ŝe Komisja powinna przyjąć stanowisko 
skierowane do Zarządu Województwa o jak najszybsze uruchomienie środków 
w ramach RPO. Zwłoka w realizacji projektów moŜe skutkować ograniczeniem 
środków wynikającym z globalnego kryzysu, który z czasem dotknie takŜe 
gospodarki państw europejskich.  
Zasilenie polskiej gospodarki funduszami unijnymi moŜe w znacznym stopniu 
ograniczyć recesję. 
 
Radny Janusz Koza  – podał przykład negatywnego wpływu ustawy powołującej do 
Ŝycia nowa instytucję – Regionalną Dyrekcję Ochrony Środowiska. Wszystkie 
wcześniejsze uzgodnienia trzeba obecnie podejmować na nowo. Inwestycja 
polegająca na budowie lotniska w Obicach musi przejść przez tryb nowych 
uzgodnień co wymaga około 8 m-cy czasu. Podobna sytuacja wystąpi w odniesieniu 
do inwestycji drogowych.  
 
Pan Wojciech Płaza – Dyrektor Świętokrzyskiego Zarz ądu Dróg Wojewódzkich  - 
przedstawił aktualną sytuację finansową Zarządu Dróg.  
Poinformował, Ŝe łącznie budŜet tej jednostki wyniósł ponad 70 mln zł. Są one na 
bieŜąco przeznaczane na realizację zadań, a środki, jakie ewentualnie pozostają 
w budŜecie wynikają z oszczędności przetargowych. W III kwartale roku 
budŜetowego nie ma juŜ moŜliwości zagospodarowania nadwyŜek, poniewaŜ 
procedury przetargowe i technologiczne są zbyt czasochłonne. 
ŚZDW wystąpił o uznanie tych środków – tj. kwoty 8.600 tys. zł. za niewygasające 
z upływem roku budŜetowego. Powiększą one moŜliwości finansowe budŜetu 
województwa w roku przyszłym. 
Przedstawił okoliczności niewykorzystania 3.600 tys. zł. na poszerzenie pasa 
startowego. Spółka „Lotnisko Masłów” zbyt późno przekazała program uŜytkowy, 
który jest podstawą do planu zagospodarowania. Zarząd Dróg otrzymał środki 
dopiero w sierpniu.  Konieczne ustalenia i procedury trwały do końca września. 
W tym roku nie uda się wykorzystać tych środków. Wszystkie wszczęte procedury 
i uzgodnienia z pewnością pozwolą zrealizować to przedsięwzięcie w roku przyszłym.  
 
Odniósł się do tematu skomplikowanych procedur środowiskowych, które utrudniają 
przygotowania inwestycji i spowalniają proces inwestycyjny. Projektanci spotykają się 
z coraz większą ilością problemów – nieuregulowanymi stanami własnościowymi 
nieruchomości, brakami dokumentów w powiatowych ośrodkach geodezyjnych 
a obecnie koniecznością uzgodnień środowiskowych.  
W II półroczu br. część postępowań o wydanie decyzji przez Wojewodę zostało 
zawieszone do 31 stycznia 2009 roku w związku z przewidywanymi zmianami 
przepisów w zakresie obszarów naturowych i powołaniem Regionalnej Dyrekcji 
Ochrony Środowiska. 
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Stwierdził, Ŝe Sejmik powinien wystąpić z wnioskiem o zwolnienie przebudowy dróg 
z tych skomplikowanych procedur uzyskiwania decyzji środowiskowych. Podkreślił, 
Ŝe poszerzenie drogi o 1 m, zmiana parametrów geometrycznych czy 
uporządkowanie poboczy nie moŜe mieć znaczącego wpływu na stan środowiska.  
Decyzja środowiskowa powinna być wymagana dla nowych budów, a nie remontów 
i modernizacji. 
 
Pan Janusz Kubiakowski  – Dyrektor Świętokrzyskiego Zarz ądu Melioracji 
i Urządzeń Wodnych  – poinformował, Ŝe pozostające w dyspozycji tej jednostki 
środki wzrosły w trakcie roku z 7 do 30 mln zł. Nie było więc moŜliwości ich 
wykonania w sposób adekwatny do upływu czasu. 
Stan prawny uniemoŜliwia wykorzystanie środków przyznanych, a jeszcze nie 
włączonych do budŜetu. Mimo tego, wykonanie budŜetu przez Zarząd Melioracji 
będzie na koniec roku zbliŜone do 99%. 
Poinformował, Ŝe takŜe w zakresie inwestycji przeciwpowodziowych pojawią się 
trudności wynikające z faktu zaliczenia do tzw. obszarów naturowych dolin 
wszystkich rzek połoŜonych w naszym województwie.  
Drugim utrudnieniem jest wymóg, Ŝe beneficjent ma być właścicielem gruntu, na 
którym odbywa się inwestycja. w zakresie gospodarki wodnej jedynym beneficjentem 
moŜe być Zarząd Melioracji, który nie ma osobowości prawnej i nie moŜe być 
właścicielem nieruchomości. 
 
Radny Józef Grabowski  – zadał pytania: 
-  o modernizację dróg 776 i 751. W materiale podana jest data – styczeń 2010 roku. 
Zadał pytanie o przyczyny odsunięcia w czasie tych przedsięwzięć? 
- kiedy będą rozpoczęte roboty modernizacyjne na drogach 755 i 754 znajdujące się 
na liście rezerwowej?  
 
ZłoŜył podziękowania za zrealizowany remont nawierzchni drogi w miejscowości 
Bodzechów.  
 
Dyrektor Wojciech Płaza  – poinformował, Ŝe modernizacja drogi 751 podzielona 
została na dwa etapy, z których pierwszy będzie rozpoczęty juŜ w I połowie 2009 
roku. W 2010 roku będzie realizowana budowa obwodnicy Nowej Słupi. 
 
Odnośnie remontów nawierzchni poinformował, Ŝe są one dokonywane wtedy, kiedy 
stan drogi tego wymaga a nie są planowane na tej drodze roboty kompleksowe 
rozwiązujące problem docelowo. 
 
Modernizacja drogi 754, umieszczona na liście rezerwowej, będzie projektowana 
dopiero  na przełomie 2010 i 2011 roku. Stan nawierzchni tej drogi jest stale 
monitorowany, więc niewykluczone są cząstkowe remonty. Jednak  nie ma planów, 
aby wyremontować ją na całej długości. 
 
Radny Józef Grabowski  – zadał pytanie pod adresem Dyrektora Kubiakowskiego, 
jak Zarząd Melioracji rozwiąŜe problem międzywala. Stan własności i sposób 
zagospodarowania tych obszarów jest bardzo róŜny. Jakie są szanse na 
uporządkowanie tego problemu.  
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Dyrektor Janusz Kubiakowski  – stwierdził, Ŝe ewidencja geodezyjna wskazuje  
zarządców tych terenów. JeŜeli ich właścicielem jest Skarb Państwa to zarządza nimi 
starosta.  
Zarząd Melioracji jest przeciwny przejmowaniu tych terenów przez Marszałka, 
poniewaŜ stworzy to dodatkowe obciąŜenie dla budŜetu województwa. 
Zgodnie z ustawą marszałek odpowiada za wody płynące, a nie za międzywala, więc 
nie ma podstawy prawnej do ich przejmowania.  
W przypadku  Ostrowca Świętokrzyskiego poinformował, Ŝe rzeka jest w kompetencji 
RZGW, wały -  marszałka a międzywale prawdopodobnie jest prywatne.  
 
Przewodnicz ący Komisji  – wobec braku dalszych głosów w dyskusji stwierdził, Ŝe 
Komisja przyjęła przedstawione informacje do wiadomości. 
 
  
Ad. 4.  
Członkowie Komisji otrzymali Informację nt. stanu realizacji Kontraktu 
Wojewódzkiego dla Województwa Świętokrzyskiego na lata 2007 – 2008 w roku 
2008 (załącznik nr 37  do protokołu) 
 
Materiał zaprezentował Pan Dyrektor Wojciech śelezik.     
 
Głosów w dyskusji nie zgłoszono. 
 
Komisja przyjęła informację do wiadomości.  
 
 

Ad. 5. 
Członkowie Komisji otrzymali Informację  nt. stanu realizacji Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa Świętokrzyskiego na lata 2007-2013 (załącznik nr 38 do 
protokołu) 
 
Materiał przedstawiła Pani Kierownik Aleksandra Wo źniak .  
 
Przewodnicz ący Komisji  – zadał pytanie, jaka kwota z całej alokacji 726 mln euro. 
zostanie wydana w 2009 roku? 
 
Pani Aleksandra Wo źniak  – poinformowała, Ŝe nie jest obecnie moŜliwe podanie 
dokładnej kwoty. Zamiarem Zarządu Województwa jest ogłoszenie nie mniejszej 
ilości konkursów jak w roku bieŜącym i wydatkowanie wszystkich środków nie 
podlegających rozporządzeniom o pomocy publicznej. 
W priorytecie III oraz IV w roku 2009 zostaną prawdopodobnie zakontraktowane całe 
alokacje. W działaniu 1.1. skierowanym do przedsiębiorców równieŜ zostanie 
uruchomiona prawie cała pula.  
W budŜecie państwa zapisano dla województwa świętokrzyskiego 133 mln zł dotacji 
rozwojowej. Środki te w większości zostaną przeznaczone na alokację w ramach 
„projektów kluczowych”. 
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Na konkursy zostanie niewielka pula. Ministerstwo Rozwoju Regionalnego obiecuje 
jednak, Ŝe w II półroczu zostanie uruchomiona rezerwa celowa budŜetu państwa.  
 
Szacunkowo zostanie zakontraktowane 50% całej puli środków RPO. 
  
Radny Józef Grabowski  – stwierdził, Ŝe zbliŜający się kryzys moŜe utrudnić lub 
uniemoŜliwić uruchomienie duŜych i kosztownych inwestycji. Zgłosił wniosek, aby 
„zaoszczędzone środki” przeznaczać na modernizacje i remonty dróg.  
 
Zgłosił uwagę do Przewodniczącego Komisji, Ŝe w posiedzeniach, na których 
omawiane są tak istotne sprawy powinni uczestniczyć członkowie Zarządu 
Województwa.  
 
Radny Jerzy Sucha ński  – uznał za niepokojące działania Ministerstwa Rozwoju 
Regionalnego, zmierzające do komplikowania procedur pozyskiwania środków oraz 
stawiania inwestorów przed koniecznością uzyskiwania coraz to nowych uzgodnień 
i decyzji.  
Stwierdził, Ŝe Komisja wspólnie z dyrektorami departamentów i dyrektorami 
jednostek powinna na jednym z kolejnych posiedzeń przeanalizować utrudnienia, 
z jakimi borykają się inwestorzy i przygotować stanowisko w tej sprawie, zawierające 
wnioski pod adresem Parlamentarzystów Województwa Świętokrzyskiego.  
 
Do udziału w takim spotkaniu powinien być zaproszony Dyrektor Regionalnej 
Dyrekcji Ochrony Środowiska w Kielcach. 
 
Przewodnicz ący Komisji  – stwierdził, Ŝe Komisja powinna takŜe uzyskać 
informacje, jakimi środkami pomocowymi będzie dysponować sama Bruksela i do 
jakich grup beneficjentów  będą one adresowane. 
 
Zadeklarował, Ŝe tematyka ta zostanie uwzględniona na jednym z najbliŜszych 
posiedzeń w roku przyszłym.  
 

Ad. 6.  
Spraw róŜnych nie zgłoszono.  
 
 
Posiedzenie zostało zakończone o godz. 12:00 
 
 
          Przewodniczący obrad 
Protokół sporządziła:      
Marta Solińska –Pela 
              Wojciech Borzęcki 
 


